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Prijevod ove stranice generiran je strojnim prevođenjem [Poveznica].  Strojno prevedeni tekstovi 
mogu sadržavati pogreške koje mogu narušiti jasnoću i točnost. Europski ombudsman ne 
prihvaća nikakvu odgovornost za bilo kakve nepodudarnosti. Najpouzdanije informacije i 
pravnu sigurnost jamči izvorna inačica na engleski jeziku koja je dostupna putem gornje 
poveznice.  Više informacija potražite u našem odjeljku o jezičnoj politici i prevođenju 
[Poveznica]. 

Odluka u strateškoj istrazi OI/4/2020/TE o 
transparentnosti donošenja odluka Vijeća EU-a tijekom 
krize uzrokovane bolešću COVID-19 

Odluka 
Slučaj OI/4/2020/TE  - Otvoren 27/07/2020  - Odluka donesena 24/03/2021  - Predmetna 
institucija Vijeće Europske unije ( Nije utvrđen nepravilan rad uprave )  | 

Ombudsmanica je na vlastitu inicijativu pokrenula „stratešku istragu” kako bi ispitala 
transparentnost donošenja odluka Vijeća EU-a tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19. 
Ugovorima se od institucija EU-a, uključujući Vijeće, zahtijeva otvoreno djelovanje. Njima se 
posebno zahtijeva da se Vijeće sastaje javno pri razmatranju nacrta zakonodavnih akata i 
glasovanju o njima. 

U kontekstu pandemije bolesti COVID-19 i izazova povezanih s ograničenjima putovanja i 
okupljanja Vijeće je moralo prilagoditi svoje operativne postupke i postupke donošenja odluka 
kako bi se osigurao institucijski kontinuitet. U tu je svrhu Vijeće odlučilo privremeno odstupiti od 
svojeg Poslovnika. Osim organiziranja virtualnih sastanaka i drugih promjena, Vijeće trenutačno
većinu odluka donosi „pisanim postupkom”. 

Ombudsmanica je procijenila kako je u iznimnim okolnostima krize uzrokovane bolešću 
COVID-19 Vijeće osiguralo da ispuni svoje obveze da otvoreno djeluje. 

Ombudsmanica je utvrdila da se nacionalni ministri sastaju putem videokonferencije kako bi 
raspravljali o zakonodavnim i nezakonodavnim predmetima koji se naknadno donose pisanim 
postupkom. Na početku krize uzrokovane bolešću COVID-19 ti sastanci na daljinu nisu se 
održavali javno, a o njima je objavljeno vrlo malo informacija. Bilo je to žalosno. Međutim, Vijeće
je od srpnja 2020. promijenilo svoju praksu. Započela je internetski prijenos određenih 
sastanaka ministara i ministrica na daljinu te je objavila relevantnu dokumentaciju. 
Ombudsmanica pozdravlja tu važnu promjenu. Predlaže da Vijeće objavi dokumentaciju o svim 
ministarskim videokonferencijama održanima na početku krize uzrokovane bolešću COVID-19, 

https://www.ombudsman.europa.eu/etranslation
https://www.ombudsman.europa.eu/languagepolicy
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u razdoblju od ožujka do lipnja 2020. 

Ombudsmanica je također utvrdila da na početku svoje istrage nije bilo javno dostupnih 
informacija o tome kako su, u nedostatku sastanaka uživo, pripremna tijela Vijeća nastavila 
rasprave o zakonodavnim i nezakonodavnim predmetima. S obzirom na to da se kriza 
uzrokovana bolešću COVID-19 nastavila, Vijeće je poduzelo korake kako bi ti sastanci 
nacionalnih državnih službenika na daljinu postali transparentniji, posebno objavljivanjem 
dnevnih redova prije takvih sastanaka. Ombudsmanica pozdravlja poduzete korake. Međutim, 
smatra da bi se moglo učiniti više i iznosi tri dodatna prijedloga za poboljšanje u tom smislu. 

Kontekst strateške istrage 

1. Vijeće Europske unije koordinira politike na razini EU-a i donosi zakone EU-a, u većini 
slučajeva zajedno s Europskim parlamentom. Sastoji se od nacionalnih ministara iz svake 
države članice EU-a koji se sastaju u različitim sastavima Vijeća na temelju područja politike. 
Prije nego što nacionalni ministri postignu formalno stajalište o nacrtima zakona na sastancima 
Vijeća, pripremne rasprave održavaju se u više od 150 pripremnih tijela Vijeća. [1]  Ta 
pripremna tijela uključuju Odbor stalnih predstavnika Vijeća („Coreper”), koji se sastoji od 
nacionalnih veleposlanika i takozvanih „radnih skupina”, kojima prisustvuju nacionalni državni 
službenici. 

2. Vijeće, zajedno s drugim glavnim institucijama EU-a, trenutačno odlučuje o mjerama od 
najveće važnosti za odgovor na pandemiju bolesti COVID-19. Vijeće je, među ostalim, donijelo 
paket hitne potpore za ublažavanje gospodarskih i socijalnih posljedica krize uzrokovane 
bolešću COVID-19, uključujući uspostavu Mehanizma za oporavak i otpornost kojim se 
državama članicama EU-a pruža potpora u iznosu od 672,5 milijardi EUR. 

3. U kontekstu pandemije bolesti COVID-19 i izazova povezanih s ograničenjima putovanja i 
okupljanja Vijeće je moralo prilagoditi svoje radne postupke kako bi se osigurao institucijski 
kontinuitet. To je, među ostalim, uključivalo prelazak s sastanaka ministara i državnih 
službenika u mjestima rada na virtualne sastanke. Vijeće je također bilo dužno promijeniti svoje 
načine donošenja odluka. 

4. U tom je kontekstu Vijeće 23. ožujka 2020. donijelo odluku [2]  kojom je uvedeno privremeno 
odstupanje od njegova Poslovnika. [3]  To odstupanje olakšava glasovanje pisanim postupkom, 
čime se Vijeću omogućuje donošenje odluka bez da su ministri fizički prisutni na sastancima 
Vijeća. Odstupanje je od ožujka 2020. produljeno sedam puta i trenutačno se primjenjuje do 21.
svibnja 2021. [4]  Stoga je na snazi više od godinu dana. 

5. Transparentnost je ključna za dobro funkcioniranje demokracije jer utire put sudjelovanju 
javnosti u donošenju odluka i nadzoru nad njim. Ugovorima o EU-u svakom građaninu EU-a 
dodjeljuje se „pravo sudjelovanja u demokratskom životu Unije ” i njima se zahtijeva da se 
odluke EU-a donose „na što otvoreniji način i na razini što je moguće bližoj građanima ”. [5]  U 
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Ugovorima EU-a izričito se zahtijeva da se Vijeće javno sastane „ pri razmatranju nacrta 
zakonodavnog akta i glasovanju o njemu ”. [6] 

6. S obzirom na svoje obveze iz Ugovora, ombudsmanica je odlučila na vlastitu inicijativu ispitati
to pitanje „strateškom istragom”. Cilj strateške istrage bio je osigurati da Vijeće, uz prilagodbu 
svojeg funkcioniranja s obzirom na krizu uzrokovanu bolešću COVID-19, zadrži najviše 
standarde transparentnosti u pogledu donošenja odluka. 

Strateška istraga 

7. Strateška istraga Ombudsmanice bila je usmjerena na transparentnost donošenja odluka 
Vijeća tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19. Konkretno, odnosio se na transparentnost 
mehanizama donošenja odluka uspostavljenih tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19, kao
i na otvoreno djelovanje Vijeća i njegovih pripremnih tijela u toj izvanrednoj situaciji. 

8. Ombudsmanica je 27. srpnja 2020. od [7]  zatražila uvid u spise Vijeća koji se odnose na pet 
akata donesenih pisanim postupkom tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19, kao i 
dokumentaciju o radu triju „radnih skupina” [8] u razdoblju od 1. siječnja 2020. do 30. lipnja 
2020. 

9. Istražni tim Ombudsmana sastao se 13. studenoga 2020. s predstavnicima  Vijeća kako bi 
pregledao tražene dokumente. Istražni tim pregledao je sljedeće datoteke: 
- Predmet koji se odnosi na donošenje Uredbe Vijeća (EU) 2020/672 od 19. svibnja 2020. o 
uspostavi Europskog instrumenta za privremenu potporu radi smanjenja rizika od 
nezaposlenosti u izvanrednoj situaciji (SURE) nakon izbijanja bolesti COVID-19; 
- Spis koji se odnosi na donošenje Uredbe (EU) 2020/696 Europskog parlamenta i Vijeća od 25.
svibnja 2020. o izmjeni Uredbe (EZ) br. 1008/2008 o zajedničkom pravilu za obavljanje zračnog 
prijevoza u Zajednici s obzirom na pandemiju bolesti COVID-19; 
- Predmet koji se odnosi na donošenje Odluke (EU) 2020/701 Europskog parlamenta i Vijeća od
25. svibnja 2020. o makrofinancijskoj pomoći partnerima u procesu proširenja i partnerima u 
susjedstvu u kontekstu pandemije bolesti COVID-19; 
- Spis koji se odnosi na donošenje Odluke Vijeća o ponovnom zahtjevu 6/c/01/20 o pristupu 
dokumentima WK 11963/19 i WK 14081/18; i 
- Predmet koji se odnosi na donošenje Odluke Vijeća (EU) 2020/789 od 9. lipnja 2020. o obnovi 
Sporazuma o znanstvenoj i tehnološkoj suradnji između Europske zajednice i Vlade Republike 
Indije. 

Istražni tim pregledao je i dokumentaciju o radu triju radnih skupina: radna skupina za zračni 
promet, Radna skupina za informiranje i Radna skupina za audiovizualnu politiku te su 
raspravljali o raznim pitanjima istaknutima u kontekstu istrage. 

Procjena i zaključci Europskog ombudsmana 
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1. Transparentnost mehanizama donošenja odluka tijekom 
krize uzrokovane bolešću COVID-19 

10. Poslovnikom Vijeća zahtijeva se da većina članova Vijeća bude fizički nazočna prije nego 
što Vijeće može glasovati – takozvani „kvorumski zahtjev”. [10]  Također postoji mogućnost 
donošenja odluka pisanim glasovanjem. Međutim, „redovni pisani postupak” predviđen je samo 
za „ hitna pitanja ”, a odluku o njegovoj uporabi mora donijeti Coreper jednoglasno. [11] 

11. Vijeće je 23. ožujka 2020. donijelo Odluku 2020/430 [12]  kojom je uvedeno privremeno 
odstupanje od svojeg Poslovnika. [13]  Cilj je omogućiti Vijeću donošenje odluka bez fizičke 
prisutnosti njegovih članova na sastancima Vijeća. 

12. Na sastanku s istražnim timom ombudsmanice predstavnici Vijeća objasnili su da je Vijeće 
donijelo Odluku 2020/430 na temelju dokumenta koji je pripremilo njegovo Glavno tajništvo. U 
dokumentu pod naslovom „ Iznimne mjere za nastavak donošenja odluka u Vijeću”  (dalje u 
tekstu „dokument o opcijama”) [14] Coreperu su predložene dvije opcije (i njihova kombinacija) 
o tome kako bi se postupak donošenja odluka Vijeća mogao prilagoditi u iznimnom kontekstu 
pandemije bolesti COVID-19: 

1) Prvom opcijom predviđen je nastavak službenih sastanaka Vijeća , uz privremeno 
odstupanje od zahtjeva kvoruma iz članka 11. stavka 4. Poslovnika. U toj je opciji navedeno da 
su članovi Vijeća koji nisu mogli fizički prisustvovati sastanku Vijeća mogli sudjelovati putem 
videokonferencija. Njihovo sudjelovanje putem videokonferencija računalo bi se na utvrđivanje 
kvoruma. Vijeće bi moglo donositi akte na tim službenim sastancima. 

2) Drugom mogućnošću predviđeno je da se sastanci na kojima su članovi Vijeća sudjelovali 
putem videokonferencije smatraju „neformalnim ministarskim sastancima”  i da se tijekom 
tih sastanaka ne može donijeti nikakav akt Vijeća. Umjesto toga, glasovanje će se odvijati 
pisanim postupkom, čija bi upotreba bila olakšana privremenim odstupanjem od članka 12. 
stavka 1. Poslovnika. 

Vijeće je izabralo drugu mogućnost. 

13. Ombudsmanica napominje da se političke rasprave koje su se prethodno održavale na 
sastancima uživo sada održavaju na „neformalnim ministarskim sastancima”. Rezultati tih 
političkih rasprava zatim se formalno donose pisanim postupkom. Budući da Vijeće smatra da 
se njegov Poslovnik ne primjenjuje na te neformalne sastanke, nije potreban „službeni dnevni 
red Vijeća”. Podrazumijevalo se i da se članak 15. stavak 2. Ugovora o funkcioniranju Europske 
unije (UFEU), kojim se od Vijeća zahtijeva da se javno sastaje pri razmatranju nacrta 
zakonodavnih akata i glasovanju o njima, ne primjenjuje na takve neformalne ministarske 
sastanke. 

14. Ako se ne poduzmu mjere za objavljivanje tih „neformalnih ministarskih sastanaka” (vidjeti 
odlomke 23. – 30. u nastavku), same političke rasprave, koje su se prethodno održavale na 
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otvorenim sastancima Vijeća, više ne bi bile javne, kako se zahtijeva relevantnim člancima 
Ugovora o transparentnosti sastanaka Vijeća. 

15. S druge strane, prva mogućnost koju je predložilo Glavno tajništvo Vijeća značila je da će se
sastanci na daljinu smatrati formalnim sastancima Vijeća, na koje bi se Poslovnik Vijeća u 
potpunosti primjenjivao. S tom mogućnošću ne bi bilo dvojbe u pogledu toga hoće li se članak 
15. stavak 2. UFEU-a u potpunosti poštovati. 

16. Ombudsmanica također napominje da dokument o mogućnostima koji je pripremilo Glavno 
tajništvo Vijeća u početku nije objavljen, nego je označen kao dokument s ograničenim 
pristupom (i s oznakom „LIMITE”). [15]  Samo nekoliko mjeseci kasnije, 14. listopada 2020. i 
nakon zahtjeva za javni pristup dokumentima (u skladu s Uredbom 1049/2001) [16]  bio je 
objavljen. U razmjeni s istražnim timom Ombudsmana Vijeće je istaknulo da njegov Poslovnik, u
skladu s Ugovorima, nije zakonodavni akt. Kao takva, odluka o odstupanju od Poslovnika ne 
podliježe istim standardima transparentnosti kao akti doneseni zakonodavnim postupkom. 
Stoga nije bilo zahtjeva za proaktivnom objavom dokumenta o opcijama. 

17. Pučka pravobraniteljica nije uvjerena u taj argument. Ugovori EU-a zahtijevaju da se sve  
odluke EU-a donose na što otvoreniji način i na razini što je moguće bližoj građanima. [17]  
Nadalje, svi  dokumenti koji su obuhvaćeni definicijom „dokumenta” iz Uredbe 1049/2001 o 
javnom pristupu dokumentima [18]  neovisno o tome jesu li zakonodavne ili nezakonodavne 
prirode, moraju biti izravno dostupni „u mjeri u kojoj je to moguće ” [19] . Pristup dokumentima 
može se ograničiti samo ako se primjenjuje jedno ili više izuzeća utvrđenih u Uredbi 1049/2001. 
[20] 

18. Vijeće nije objasnilo kako bi proaktivno objavljivanje dokumenta o opcijama moglo ugroziti 
jedan ili više interesa zaštićenih izuzećima predviđenima Uredbom 1049/2001. Ombudsmanica 
također napominje da je Vijeće objavilo dokument nakon zahtjeva za javni pristup dokumentu, 
što znači da je smatralo da u trenutku podnošenja zahtjeva nije primijenjena nikakva iznimka. 

19. U dokumentu o opcijama pripremljen je teren i utvrđene su dostupne mogućnosti za Vijeće 
da donese odluku o njegovu djelovanju u iznimnim okolnostima koje su uvedene zbog 
pandemije bolesti COVID-19. Odlukom Vijeća 2020/430 u biti se utvrđuje kako Vijeće odlučuje o
zakonodavnim i nezakonodavnim predmetima, što ima važne posljedice za transparentnost 
svojeg postupka donošenja odluka, kako je prethodno navedeno. Transparentnost razmatranja i
mogućnosti Vijeća u donošenju te dalekosežne odluke, čime bi se građanima EU-a omogućilo 
da preispitaju ta razmatranja i mogućnosti, bila bi važan element u osiguravanju povjerenja 
javnosti i legitimnosti postupka donošenja odluka Vijeća tijekom krize. 

20. S obzirom na navedeno ombudsmanica smatra da je Vijeće trebalo objaviti dokument o 
opcijama u ožujku 2020., zajedno s Odlukom Vijeća 2020/430. Međutim, budući da je Vijeće od 
tada objavilo dokument, Ombudsman u ovoj fazi ne vidi vrijednost u izdavanju službene 
preporuke. 
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2. Transparentnost rada Vijeća i njegovih pripremnih tijela 

21. Kada je ombudsmanica otvorila svoju istragu u srpnju 2020., bilo je malo informacija o 
„neformalnim ministarskim sastancima” ili o tome kako pripremna tijela Vijeća nastavljaju svoje 
rasprave u odsutnosti sastanaka uživo. 

22. Ombudsmanica je stoga nastojala ocijeniti transparentnost neformalnih ministarskih 
sastanaka i sastanaka pripremnih tijela na daljinu tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19. 

2.1 Transparentnost neformalnih ministarskih 
videokonferencija 

23. U svojoj razmjeni s istražnim timom ombudsmanice Vijeće je objasnilo da se način 
organiziranja neformalnih ministarskih videokonferencija s vremenom mijenja. 

24. Na početku pandemije, od ožujka do lipnja 2020., malo informacija o tim neformalnim 
sastancima objavljeno je, a ne dosljedno. Kako je prethodno navedeno, nije bilo zahtjeva za 
objavljivanje dnevnih redova ili povezanih dokumenata. Sastanci se nisu prenosili putem 
interneta niti su se dosljedno nalazili u kalendaru sastanaka Vijeća. 

25. Međutim, tijekom tih prvih mjeseci Vijeće je donijelo dalekosežne odluke. Na primjer, odlučio
je o: 
- uspostava europskog programa financiranja, „privremena potpora za smanjenje rizika od 
nezaposlenosti u izvanrednoj situaciji” („instrument SURE”), kako bi se odgovorilo na krizu 
uzrokovanu bolešću COVID-19; 
- zajednička pravila za obavljanje zračnog prijevoza s obzirom na pandemiju bolesti COVID-19; i
- makrofinancijska pomoć zemljama kandidatkinjama za članstvo u EU-u i zemljama u 
susjedstvu EU-a u kontekstu pandemije bolesti COVID-19. 

Iako je zabilježena neformalna ministarska videokonferencija od 7. do 9. travnja 2020. na kojoj 
se raspravljalo o prijedlogu SURE, [21]  ta videokonferencija nije prenesena na internetu i nema
javno dostupnih zapisa. Istražni tim Ombudsmana nije mogao pronaći evidenciju neformalnih 
ministarskih videokonferencija u kalendaru sastanaka Vijeća, na kojima se moglo raspravljati o 
drugim dvama navedenim zakonodavnim predmetima. 

26. Ombudsmanica žali zbog vrlo ograničenih dostupnih informacija o neformalnim ministarskim
sastancima između ožujka i lipnja 2020. Napominje da, s obzirom na prirodu tih neformalnih 
ministarskih sastanaka, početna praksa Vijeća nije bila u skladu sa zahtjevom iz Ugovora prema
kojem bi se Vijeće trebalo sastajati javno pri razmatranju nacrta zakonodavnih akata i 
glasovanju o njima. Ombudsmanica je već naglasila važnost održavanja visokih standarda 
transparentnosti institucija EU-a – ne unatoč krizi, već upravo zbog krize – u svojem pismu 
predsjedniku Europskog vijeća iz travnja 2020. [22] 

27. Međutim, ombudsmanica razumije da se situacija promijenila 3. srpnja 2020., kada je 
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Vijeće odobrilo dokument pod nazivom „ Modaliteti sazivanja, pripreme i organizacije 
neformalnih videokonferencija ministara i ministrica tijekom krize uzrokovane bolešću 
COVID-19” [23]  Iako se u dokumentu ponavlja da se na neformalnim sastancima ne mogu 
donijeti akti Vijeća i da se Poslovnik Vijeća formalno ne primjenjuje na takve sastanke, utvrdilo 
je da bi „u mjeri u kojoj je to moguće trebalo slijediti Poslovnik Vijeća mutatis mutandis pri 
sazivanju, pripremi i organizaciji neformalnih videokonferencija ministara ”. [24] 

28. U skladu s tom obvezom u dokumentu se navodi da bi dnevni red neformalnih ministarskih 
sastanaka trebao biti javno dostupan. [25]  Nadalje, Glavno tajništvo Vijeća trebalo bi na 
internetu prenositi neformalne ministarske sastanke kada se održavaju rasprave o 
zakonodavnim aktima ili drugim točkama na kojima bi se rasprave trebale održati javno u smislu
članka 8. Poslovnika Vijeća [26]  Osim toga, popis sudionika, [27]  snimaka (ako su dostupni) i 
povezanih dokumenata trebalo bi objaviti na posebnoj internetskoj stranici. 

29. Istražni tim Ombudsmana pregledao je dokumentaciju koja je javno dostupna za sve 
neformalne ministarske sastanke u razdoblju od listopada do prosinca 2020. Utvrdio je da, iako 
je potrebna dokumentacija objavljena za većinu tih sastanaka, za neke neformalne ministarske 
videokonferencije nisu dostupni dnevni redovi. [28]  To znači da ni Ombudsman nije mogao 
uvijek procijeniti jesu li se ti sastanci trebali prenositi putem interneta, u skladu s člancima 7. i 8. 
Poslovnika Vijeća. 

30. Ombudsmanica pozdravlja činjenicu da je Vijeće u srpnju 2020. promijenilo način 
organizacije neformalnih ministarskih sastanaka kako bi se osiguralo da podliježu istim ili barem
usporedivim standardima transparentnosti koji se primjenjuju na formalne sastanke Vijeća. 
Ombudsmanica vjeruje da se Vijeće pridržava standarda koje je za sebe postavilo te da će 
dosljedno prenositi internetske stranice [29]  i objavljivati potrebnu dokumentaciju o ministarskim
sastancima na daljinu sve dok ti aranžmani za sastanke ostanu na snazi zbog pandemije. 
Predlaže i da Vijeće objavi relevantnu dokumentaciju, uključujući evidenciju u kalendaru 
sastanaka Vijeća, sa svih neformalnih ministarskih sastanaka održanih na početku krize 
uzrokovane bolešću COVID-19, u razdoblju od ožujka do lipnja 2020. 

2.2 Transparentnost sastanaka pripremnih tijela Vijeća na 
daljinu 

31. Iako je Coreper tijekom krize nastavio održavati sastanke uživo, radne skupine Vijeća 
prestale su održavati sastanke uživo, osim u iznimnim okolnostima. Na sastanku s istražnim 
timom ombudsmanice predstavnici Vijeća objasnili su da se radni dogovori o bolesti COVID-19 
razlikuju među radnim skupinama. U rijetkim slučajevima održavaju se sastanci uživo. Postoje i 
neformalne videokonferencije i telekonferencije. 

32. Ombudsmanica je procijenila u kojoj su se mjeri radne skupine odvratile od uobičajenih 
praksi bilježenja rasprava s obzirom na posebne uvjete nametnute pandemijom bolesti 
COVID-19. U tu je svrhu ombudsmanica pregledala dostupnu dokumentaciju o pet predmeta 
Vijeća i radu nekoliko radnih skupina. 
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Dnevni red neformalnih videokonferencija i telekonferencija radnih skupina 

33. Radne skupine obično objavljuju dnevne redove prije sastanaka uživo u obliku dokumenta 
„CM” (komunikacija), kojem se može pristupiti putem kalendara sastanaka Vijeća i koji je 
naveden u javnom registru dokumenata Vijeća. 

34. Predstavnici Vijeća objasnili su da je na početku krize uzrokovane bolešću COVID-19 
radnim skupinama naloženo da ne izdaju dnevni red neformalnih videokonferencija ili 
telekonferencija u obliku dokumenata o tržištu kapaciteta. Umjesto toga, ako je dnevni red 
priopćen neformalnoj videokonferenciji ili telekonferenciji, on je izravno proslijeđen članovima 
radne skupine elektroničkom poštom ili u obliku dokumenta radne skupine (radni dokument). 

35. Dokumenti WK-a nisu automatski upisani u javni registar Vijeća u trenutku njihova 
sastavljanja. Umjesto toga Glavno tajništvo Vijeća svakih nekoliko mjeseci, a za svaku radnu 
skupinu, objavljuje ST (standardni) dokument u javnom registru koji sadržava popis dokumenata
radne skupine koje je Glavno tajništvo proslijedilo određenoj radnoj skupini tijekom relevantnog 
razdoblja. Dokumenti WK-a stoga nemaju zaseban upis u javni registar dokumenata i stavljaju 
se na raspolaganje samo s određenim zakašnjenjem. Ombudsmanica je već kritizirala tu praksu
u svojoj prethodnoj strateškoj istrazi o transparentnosti zakonodavnog postupka Vijeća [30]  i 
predložila da Vijeće u svojem javnom registru navede sve vrste dokumenata u trenutku njihova 
izdavanja, bez obzira na njihovo određivanje i je li moguće pristupiti dokumentu (ili njegovim 
dijelovima). 

36. Registriranje dnevnog reda kao dokumenata radne skupine na početku krize uzrokovane 
bolešću COVID-19 značilo je da ti dnevni redovi nisu bili javno dostupni prije neformalnih 
videokonferencija ili telekonferencija Radne skupine. 

37. Tek kad je postalo jasno da će se krizna situacija nastaviti, radne skupine zatražile su da 
dnevni red neformalnih videokonferencija registriraju kao dokumente na tržištu kapaciteta. 
Ombudsmanica pozdravlja tu važnu promjenu jer omogućuje javnosti da unaprijed zna o kojim 
će točkama i predmetima raspravljati radne skupine na sastancima na daljinu. 

Zapisi rasprava na neformalnim videokonferencijama i telekonferencijama radnih 
skupina 

38. Ombudsman razumije da u radnim skupinama postoje različite prakse u vezi s dokumentima
koje treba izraditi i koje informacije treba uključiti u njih. Radne skupine izrađuju različite vrste 
dokumenata za bilježenje napretka i ishoda pregovora u pripremnim tijelima. 

39. Ombudsmanica je već u svojoj prethodnoj strateškoj istrazi o transparentnosti 
zakonodavnog postupka Vijeća [31]  naglasila da, s obzirom na to da se pripremna tijela Vijeća 
ne sastaju u javnosti, građani mogu ostvariti svoje demokratsko pravo da prate svoje rasprave 
samo pristupom evidenciji. Iako može biti potreban određeni stupanj fleksibilnosti u izradi 
dokumenata kako bi se uzele u obzir različite vrste pripremnih tijela i raznolikost tema o kojima 
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se raspravlja, različite prakse izrade nacrta trebale bi biti opravdane samo prirodom predmeta i 
posebnostima povezanih pripremnih rasprava. Međutim, u svojoj prethodnoj istrazi utvrdila je da
postoje razlike u praksama koje nisu povezane samo s prirodom određenih predmeta, nego 
proizlaze i iz različitih administrativnih praksi među različitim odjelima Glavnog tajništva Vijeća. 
Ombudsmanica je stoga prilikom zaključenja prethodne istrage predložila Vijeću da donese 
smjernice o vrstama dokumenata koji se izrađuju u kontekstu zakonodavnih postupaka u 
pripremnim tijelima, kao i o informacijama koje treba uključiti u te dokumente. 

40. U kontekstu pandemije bolesti COVID-19 mnoge su radne skupine morale prilagoditi način 
na koji djeluju. Ombudsmanica je ocijenila njihovu prilagođenu praksu na temelju nekoliko 
primjera, uključujući Radnu skupinu za zračni promet, Radnu skupinu za audiovizualnu politiku i 
Radnu skupinu za financijske savjetnike. 

Radna skupina za zračni promet 

U uobičajenim okolnostima Radna skupina za zračni promet sastaje se osobno, a predstavnici 
država članica usmeno iznose svoja stajališta o predmetima o kojima se raspravlja. Obično 
nema zapisnika sa sastanaka. 

Tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19 države članice šalju svoja stajališta i u pisanom 
obliku, a ta su stajališta sastavljena u dokumentima WK-a. Vijeće je napomenulo da se ti pisani 
komentari mogu pronaći u njegovu javnom registru. Međutim, s obzirom na to da su upisani u 
obliku dokumenata WK, oni nemaju zaseban upis u registar i stavljaju se na raspolaganje samo 
uz određeno kašnjenje (vidjeti točku 35. ove presude). 

Vijeće je napomenulo da praksa pisanih komentara nije nova i da je postojala prije pandemije 
bolesti COVID-19. Međutim, tijekom krize u većoj se mjeri upotrebljavao jer se neformalne 
videokonferencije Radne skupine smatraju složenima i teško ih je organizirati, uz tehničke 
probleme koji ometaju napredak. Vijeće je napomenulo da je šira upotreba pisanih komentara 
dovela do povećanja broja dokumenata koje je izdala radna skupina. 

Vijeće je nadalje objasnilo da ne postoji standardizirani službeni postupak za podnošenje 
pisanih primjedbi država članica. Podnesci mogu biti u različitim formatima, uključujući slanje 
e-pošte ili dokumenata s tablicama, dokumentima s komentarima ili popisom komentara. Imajući
na umu te razlike i različite faze u kojima se mogu prikupljati primjedbe, teško je predvidjeti kako
bi se od članova te radne skupine moglo zahtijevati da podnesu primjedbe u određenom obliku. 
Primijećeno je da se pisanim primjedbama formalizira stajalište, što može dovesti do manje 
fleksibilnosti tijekom pregovora. 

Radna skupina za audiovizualnu politiku 

U uobičajenim okolnostima, kada Radna skupina za audiovizualnu politiku razmatra predmet, 
prvo izdaje tekst pripremljen zajedno s predsjedništvom, koji je označen dokumentom ST. U 
nekim slučajevima traži pisane primjedbe država članica. Međutim, općenito se održava 
sastanak uživo tijekom kojeg se stajališta država članica izražavaju usmeno. Nema zapisnika sa
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sastanaka Radne skupine. 

U kontekstu krize uzrokovane bolešću COVID-19 Radna skupina prilagodila je njezino 
funkcioniranje prelaskom na pisana savjetovanja s državama članicama. Sastanci uživo više se 
ne održavaju. Pisana savjetovanja registrirana su kao dokumenti WK-a. 

Radna skupina financijskih savjetnika 

Radna skupina financijskih savjetnika nastavila se sastajati uživo tijekom krize uzrokovane 
bolešću COVID-19. Prema tome, jedva da je došlo do promjene radnih uvjeta. Ne postoje zapisi
o sastancima uživo, što nije specifično za situaciju povezanu s bolešću COVID-19. 

Radna skupina bila je odgovorna, među ostalim, za pripremne rasprave o Uredbi Vijeća (EU) 
2020/672 od 19. svibnja 2020. o uspostavi instrumenta SURE i Odluci Vijeća (EU) 2020/701 od 
25. svibnja 2020. o pružanju makrofinancijske pomoći partnerima u proširenju i partnerima u 
susjedstvu u kontekstu pandemije bolesti COVID-19 . 

Vijeće je objasnilo da se donošenje Odluke Vijeća 2020/701 smatra hitnim u kontekstu krize 
uzrokovane bolešću COVID-19. O njemu se pregovaralo s Europskim parlamentom vrlo brzo i 
neslužbeno kako bi se ograničilo vrijeme utrošeno na amandmane. Stoga su pregovori s 
Parlamentom bili još neslužbeniji nego tijekom standardnih pregovora „trijaloga”. Ti neformalni 
pregovori uključivali su telefonske pozive kako bi se osiguralo da se zakonodavci dogovore o 
sadržaju kako bi se osiguralo da se zakonodavni postupak ne odgađa. Ne postoje zapisi o tim 
neformalnim razmjenama s predstavnicima Parlamenta. 

41. Na temelju pregledanih predmeta Vijeća ombudsmanica razumije da su radne skupine, koje 
se tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19 više ne sastaju uživo, nastavile s radom 
pisanim savjetovanjima s članovima radne skupine, potencijalno u kombinaciji s neformalnim 
videokonferencijama. 

42. Čini se da je činjenica da delegacije država članica daju svoje doprinose u pisanom obliku 
povećala raspoloživu dokumentaciju o raspravama radnih skupina, barem za one radne skupine
koje obično ne sastavljaju zapisnike sa sastanaka uživo. Ombudsmanica pozdravlja povećanu 
dostupnost dokumentacije o pregovorima i potiče Vijeće da zadrži praksu pisanih komentara, 
prije ili nakon sastanaka radne skupine, i izvan konteksta bolesti COVID-19. 

43. Međutim, ombudsmanica napominje da su pisana savjetovanja sustavno registrirana kao 
dokumenti WK-a. To znači da ti dokumenti, kao što je prethodno navedeno u točki 35., nemaju 
zaseban upis u javni registar dokumenata Vijeća. Javnost za njihovo postojanje postaje svjesna
tek kada se sastavi u dokumentu ST koji se objavljuje svakih nekoliko mjeseci. Ombudsmanica 
je zabrinuta zbog te povećane upotrebe dokumenata radne skupine jer se time smanjuje 
transparentnost rasprava radnih skupina. Stoga ponavlja svoj prijedlog iz prethodne istrage da 
bi Vijeće u svojem javnom registru trebalo navesti sve vrste dokumenata u trenutku njihova 
izdavanja, bez obzira na njihovo određivanje i je li moguće pristupiti dokumentu (ili njegovim 
dijelovima) ili ne. 
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44. U razmjeni mišljenja ombudsmanice s Vijećem postalo je jasno i da je Glavno tajništvo 
Vijeća radnim skupinama tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19 izdalo upute, primjerice o
tome kako izdati dnevni red ili provesti i zabilježiti pisana savjetovanja. Predstavnici Vijeća 
posebno su izjavili da su interne smjernice dane kao „instrument za administrativno upravljanje” 
kako bi se osoblju Glavnog tajništva pomoglo u provedbi Odluke Vijeća 2020/430 i organizirao 
rad Vijeća i pripremnih tijela Vijeća. Ombudsmanica napominje da te smjernice nisu javno 
dostupne. To je žalosno jer bi se time jasno doprinijelo boljem razumijevanju u javnosti o tome 
kako Vijeće i njegova pripremna tijela rade u iznimnim, ali kontinuiranim okolnostima krize 
uzrokovane bolešću COVID-19. Ombudsman će u tu svrhu dati prijedlog. 

Zaključak 

Na temelju istrage ombudsmanica zaključuje ovaj predmet sljedećim zaključkom: 

Tijekom prva četiri mjeseca krize uzrokovane bolešću COVID-19 ministarski sastanci na 
daljinu nisu poštovali iste standarde transparentnosti kao sastanci Vijeća. Međutim, od 
tada, internetskim prijenosom određenih „neformalnih ministarskih sastanaka” i 
objavljivanjem relevantne dokumentacije u vezi s tim sastancima, ministarski sastanci 
Vijeća tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19 sada de facto  ispunjavaju primjenjive 
standarde i obveze transparentnosti. 

Vijeće je trebalo objaviti dokument pod nazivom „ Iznimne mjere za nastavak donošenja 
odluka u Vijeću”  u trenutku donošenja odluke o odstupanju od njegova Poslovnika 
(Odluka Vijeća 2020/430). Međutim, budući da je Vijeće u međuvremenu objavilo 
dokument, ombudsmanica u ovoj fazi ne vidi korist od izdavanja službene preporuke. 

Prijedlozi za poboljšanje 

1. Vijeće bi trebalo objaviti relevantnu dokumentaciju, uključujući evidenciju u kalendaru 
sastanaka, o svim „neformalnim ministarskim sastancima” održanima između ožujka i 
lipnja 2020. 

2. Vijeće bi trebalo zadržati širu upotrebu pisanih komentara, prije ili nakon sastanaka 
radne skupine, i izvan konteksta bolesti COVID-19 jer je to dovelo do bolje 
dokumentiranja rasprava radne skupine. 

3. Vijeće bi u svojem javnom registru trebalo navesti sve vrste dokumenata u trenutku 
njihova izdavanja, bez obzira na njihovo određivanje i je li moguće pristupiti dokumentu 
(ili njegovim dijelovima) ili ne. 

4. Vijeće bi trebalo objaviti interne smjernice svojeg Glavnog tajništva o organizaciji rada 
Vijeća i njegovih pripremnih tijela tijekom krize uzrokovane bolešću COVID-19. 
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 Europska ombudsmanica Emily O'Reilly 

 Strasbourg, 24. ožujka 2021. 

[1]  Popis pripremnih tijela Vijeća, ažuriran 2021., dostupan je ovdje: 
https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-5020-2021-INIT/en/pdf [Poveznica]

[2]  Odluka Vijeća (EU) 2020/430 od 23. ožujka 2020. o privremenom odstupanju od Poslovnika
Vijeća s obzirom na poteškoće u vezi s putovanjima uzrokovane pandemijom bolesti COVID-19 
u Uniji, dostupna na: 
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:32020D0430&from=EN 
[Poveznica]

[3]  Članak 12. stavak 1. Poslovnika Vijeća u svojem odgovarajućem dijelu navodi: „ Akti Vijeća o
hitnom pitanju mogu se donijeti pisanim glasovanjem ako Vijeće ili Coreper jednoglasno odluče 
primijeniti taj postupak. U posebnim okolnostima predsjednik također može predložiti primjenu 
tog postupka; u tom se slučaju može koristiti pisano glasovanje ako se svi članovi Vijeća slože s 
tim postupkom. ”. 

[4]  Odluka Vijeća (EU) 2021/454 od 12. ožujka 2021. o dodatnom produljenju privremenog 
odstupanja od Poslovnika Vijeća uvedenog Odlukom (EU) 2020/430 s obzirom na poteškoće u 
vezi s putovanjima uzrokovane pandemijom bolesti COVID-19 u Uniji, dostupna na: 
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/?uri=CELEX%3A32021D0454 [Poveznica]. 

[5]  Članak 1. i članak 10. stavak 3. Ugovora o Europskoj uniji (UEU). 

[6]  Članak 15. stavak 2. Ugovora o funkcioniranju EU-a (UFEU). 

[7]  Pismo kojim se otvara upit dostupno je ovdje: 
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/130753 [Poveznica]

[8]  Radne skupine Vijeća okupljaju državne službenike koji predstavljaju nacionalne uprave 27 
država članica i bave se određenim temama. Njima predsjeda delegat zemlje koja predsjeda 
rotirajućim šestomjesečnim predsjedanjem Vijećem. Više informacija o pripremnim tijelima 
Vijeća: https://www.consilium.europa.eu/en/council-eu/preparatory-bodies/ [Poveznica]. 

[9]  Izvješće o inspekcijskom sastanku istražnog tima Europskog ombudsmana s Vijećem 
dostupno je ovdje: https://www.ombudsman.europa.eu/en/report/en/136827 [Poveznica]

[10]  Članak 11. stavak 4. Poslovnika Vijeća. 

https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-5020-2021-INIT/en/pdf
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:32020D0430&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/?uri=CELEX%3A32021D0454
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/130753
https://www.consilium.europa.eu/en/council-eu/preparatory-bodies/
https://www.ombudsman.europa.eu/en/report/en/136827
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[11]  Članak 12. stavak 1. Poslovnika Vijeća 

[12]  Odluka Vijeća (EU) 2020/430 od 23. ožujka 2020. o privremenom odstupanju od 
Poslovnika Vijeća s obzirom na poteškoće u vezi s putovanjima uzrokovane pandemijom bolesti
COVID-19 u Uniji, dostupna na: 
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:32020D0430&from=EN 
[Poveznica]

[13]  Članak 12. stavak 1. Poslovnika Vijeća u svojem odgovarajućem dijelu navodi: „ Akti Vijeća 
o hitnom pitanju mogu se donijeti pisanim glasovanjem ako Vijeće ili Coreper jednoglasno 
odluče primijeniti taj postupak. U posebnim okolnostima predsjednik također može predložiti 
primjenu tog postupka; u tom se slučaju može koristiti pisano glasovanje ako se svi članovi 
Vijeća slože s tim postupkom. ”. 

[14]  Dostupno ovdje: https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-6934-2020-INIT/en/pdf
[Poveznica]

[15]  Od primatelja dokumenata s oznakom „LIMITE” očekuje se da osiguraju da takvi 
dokumenti ostanu interni u Vijeću. Vijeće takve dokumente ne čini izravno dostupnima na svojim
internetskim stranicama. 

[16]  Uredba 1049/2001 o javnom pristupu dokumentima Europskog parlamenta, Vijeća i 
Komisije: https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/ALL/?uri=CELEX%3A32001R1049 
[Poveznica]

[17] Članak  1. i članak 10. stavak 3. UEU-a. 

[18]  Uredba 1049/2001 o javnom pristupu dokumentima Europskog parlamenta, Vijeća i 
Komisije: https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/ALL/?uri=CELEX%3A32001R1049 
[Poveznica]

[19]  Članak 12. stavak 1. Uredbe 1049/2001. 

[20]  Članak 4. Uredbe 1049/2001. 

[21] https://www.consilium.europa.eu/en/meetings/eurogroup/2020/04/07-09/ [Poveznica]

[22]  Pismo Europskog ombudsmana predsjedniku Europskog vijeća o transparentnosti 
odgovora EU-a na krizu uzrokovanu bolešću COVID-19, 20. travnja 2020., dostupno ovdje: 
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/127056 [Poveznica]

[23]  Dostupno ovdje: https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-9188-2020-INIT/en/pdf
[Poveznica]

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:32020D0430&from=EN
https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-6934-2020-INIT/en/pdf
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/ALL/?uri=CELEX%3A32001R1049
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/ALL/?uri=CELEX%3A32001R1049
https://www.consilium.europa.eu/en/meetings/eurogroup/2020/04/07-09/
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/127056
https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-9188-2020-INIT/en/pdf
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[24]  Stranica 2. 

[25]  Točka 6. 

[26]  Točka 7. 

[27]  Točka 8. 

[28]  Dnevni red nije dostupan za sljedeće sastanke na daljinu: Videokonferencija ministara i 
ministrica gospodarstva i financija 6. listopada 2020.; Videokonferencija ministara i ministrica za
zapošljavanje i socijalnu politiku 13. listopada 2020.; Videokonferencija ministara i ministrica 
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